
 
  

 
 

 
 

Consell Escolar Municipal del Districte de Nou Barris 
Acta de la sessió de 15/07/2020       - 1 - 

1 

 

 

 

 

ACTA DE LA REUNIÓ ORDINÀRIA DEL CONSELL ESCOLAR 
DEL DISTRICTE DE NOU BARRIS 

 
Data: 15 de juliol de 2020 
Lloc: Sala Plataforma DECIDIM 
Hora: 17 h. 
 
Presideix:  

- Sr. Dídac Ramírez Casas, Conseller d’educació del Districte de Nou Barris 

Assistents: 
 
Pel sector de la Direcció de Centres educatius Públics 

- Àngels Cadena. Direcció. Escola Mercè Rodoreda 

- Cristina Fisas. Direcció Escola Tibidabo 

 

Pel sector de la Direcció de Centres educatius Concertats 

- Joan Vives. Direcció. CC Bemen3 
 
Pel sector de Professorat de Centres educatius Públics 

- Vanesa Rodríguez. Professorat. Escola Víctor Català 
- Eva Carquero Pérez. Professorat. Escola Marinada 

 

Pel sector de Professorat de Centres educatius Concertats 

- Pere Casas. Professorat. CC Bemen3 

 

Pel sector AFA de Centres Educatius Públics 

- Meritxell López Caba. AFA. Escola Víctor Català 

 

Pel sector Associació d’Alumnes de Centres Educatius Públics 

- Joan Ramellachs Fuentes. Associació Alumnes. CFA Canyelles 

 

Pel sector Sindicats 

 

Pel sector dels consellers 

- Sergio Nieto Sánchez. Conseller (grup PSC) 
- Alexandra López Lorente. Consellera (grup BCN Comú) 
- Noemí Martín Peña. Consellera (grup C’s) 
- Daniel Elicegui Sarrate. Conseller (grup BxCanvi) 

 

Pel sector entitats 

- Carles Benito. Coordinadora AMPA 9B 

 

Pel sector de l’administració educativa 

- Josep Puig Vidal. EAP. Serveis Educatius 9B 
- Eulàlia Esclapés. Consorci. Coordinació Territorial (en funcions). 
- Josep Antoni Martínez, Inspecció districte Nou Barris 

 
Districte de Nou Barris 
 
Pl. Major de Nou Barris, 1 
08042 Barcelona 
93.291.68.00 
www.bcn.cat/noubarris 
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Convidats: 
- Miquel Roman. Conseller ERC 

 
Secretària: 

- Maria Iborra, Consell Escolar Municipal de Nou Barris 
 
ORDRE DEL DIA 

❖ Lectura i aprovació, si s’escau, de l’acta de la darrera sessió. Dídac Ramírez, 
Vicepresident del CEMD. 

❖ Preinscripció escolar al districte de Nou Barris pel curs 2020-21. Consorci 
❖ Problemes i necessitats durant el curs 2019-20 
❖ Preocupacions pel curs 2020-21 
❖ Torn obert de paraules 

Desenvolupament de la sessió 
S’inicia la sessió per part de la secretaria del consell explicant els mecanismes bàsics de la sessió 
virtual. 
Explica també l’absència del membre del consell Andreu Varela, representant del sector de 
direccions pública, per motius personal. En nom d’Andreu Varela, presenta el seu acomiadament 
de tots els membres del Consell i els hi dona les gràcies per la tasca i el suport que han donat a 
les iniciatives que, com a representant de les direccions de Nou Barris, ha presentat al llarg 
d’aquest anys. Ja no serà membre del consell per jubilació a finals d’aquest curs 2019-20. 
 
PRIMER PUNT 
Dídac Ramírez anomena la trobada “primer Consell post-Covid19”, demanant si es pot aprovar 
l’acta del 25 de febrer de 2020, el què es fa sense esmenes. 
 
SEGON PUNT 
Eulàlia Esclapés diu que degut a la jubilació de la referent territorial del Consorci, Encarna Ruiz, 
ella serà la representant en aquest consell, però que en el mes de setembre hi haurà nou referent 
pel districte de Nou Barris. 
Ha estat una preinscripció i matriculació excepcional, què s’ha fet molt correctament. Ells han 
cercat la població què pensaven què podia tenir més dificultats en fer-la virtualment. 
 
El nombre d’alumnes a P3 és semblant a la de cursos anteriors. Han tingut vacants i encara en 
queden, no han hagut de modificar l’oferta. 
Constata que les dades del padró no acaben de ser reals, la mobilitat i la variabilitat de la població 
ho dificulta, especialment al districte de Nou Barris. 
 
A primer d’ESO, la demanda d’escolarització ha pujat una mica als centres públics. Han fet un 
grup addicional al CC Amor de Dios, que ja tenia un tercer 6è. 
Han d’acabar de veure el nombre de vacants, per establir la admissió a noves demandes. 
A l’Institut Pablo Ruiz Picasso hi ha hagut un increment d’alumnes de la zona. 
S’ha fet un grup més a primer d’ESO de l’Institut Flos i Calcat, què ja havia tingut amb anterioritat. 
Hi ha estabilitat, en quan a places, al districte de Nou Barris. 
Em passarà el power mostrat per enviar als membres del consell. 
 
A la pregunta d’Àngels Cadena sobre la quantitat d’alumnes diferents què hi ha del programa Pla 
de xoc a diferents centres, Eulàlia Esclapés diu què quan acabi la matrícula es podrien ressituar 
i millorar la distribució. 
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TERCER PUNT 
Àngels Cadena inicia el tema explicant que les direccions, tant la pública com la concertada, 
s’han estat coordinant durant l’etapa de confinament pel Covid19. 
Han trobat a faltar el suport i la visibilitat del districte, ja què aquest s’ha activat a demanda d’ells, 
segons el seu criteri. 
Diu què els problemes de les famílies s’han agreujat, què estan en situació de risc. 
Què al carrer, a Roquetes, a Trinitat Nova, a Prosperitat, hi ha joves desvagats què seran un 
problema de cara a setembre, què no s’està donant resposta a la franja de 16 a 18 anys. 
Troba a faltar una relació més àgil amb el districte, què no aprofita, com podria esperar-se, la 
coordinació què hi ha actualment entre les direccions de centres educatius. 
Fa peticions per l’espai públic, què ha de liderar districte, diu: 
   -Wifi gratuït, per si ha un nou confinament (com altres ciutats europees) 
   -Educadors de carrer 
   -Millor neteja de la via pública 
Posa com exemple els professionals de l’EAP, en front dels de Serveis Socials i Salut. 
Demana més rapidesa a districte i més agilitat en quan als espais què els centres educatius 
necessiten de cara a setembre. 
 
Dídac Ramírez explica què hi ha un Pla concret de seguretat per la Prosperitat (què és el barri 
que li correspon i coneix més). A més s’amplia Pla de Barris als barris de Prosperitat, Can 
Peguera i El Turó de la Peira. En el Ple d’ahir el Regidor va parlar també de Plans de neteja. 
 
Meri López, dóna recolzament a l’Àngels. Creu que les famílies tenen molts neguits i ho 
descarreguen en qui tenen més a prop, manquen recursos. S’ha de donar més recursos a l’escola 
pública. 
 
Eulàlia Esclapés explica que ha estat i continua estant difícil gestionar la incertesa. Què sobre 
els espais què es necessiten s’està treballant, què s’han analitzat els metres quadrats, s’han 
coordinat amb el districte, però què encara queda per fer. I tot això està passant quan estem molt 
cansats d’aquesta cosa nova, quan falta encara per fer. 
 
Joan Vives, diu què hi ha un recurs desaprofitat, en quan a recursos docents, i són els alumnes 
de l’FP dual, què es podrien utilitzar a les residències d’avis, per exemple. I què estaria bé què 
s’ampliessin les beques d’FP dual. 
 
Carles Benito diu què no sap si es podria haver fet millor, però què era la primera i s’ha fet com 
s’ha pogut. Pensa, de tota manera, què els Casals d’estiu s’han dissenyat amb el mateix nombre 
de torns que altres anys, dos, i les famílies no poden pagar. Creu què hauria estat bé posar més 
setmanes becades. Diu què Pla de barris si que ha allargat més període de casals. Durant l’agost 
hi ha famílies què no tindran vacances, perquè el període de confinament, l’empresa on treballen, 
l’ha fet aparèixer com temps de vacances. 
 
Dídac Ramírez explica que al Ple del districte es va presentar un informe sobre l’estiu, què es 
pot enviar als membres del consell, i convida a Sergio Nieto (Conseller d’infància), a explicar-ho. 
 
Sergio Nieto diu què s’han reforçat les beques, que hi ha hagut beca per a totes les persones, 
que, reunint les condicions de les bases, ho sol·licitessin, sense limitacions. Al districte de Nou 
Barris és on ha estat major l’import en la quantitat de beques. Què en quan a adolescents, hi ha 
hagut un augment de tallers i activitats, encara què no tant com a infància. En quan a la qüestió 
de l’augment del nombre de torns, diu què pren nota i respondrà als membres del CEMD. 
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Vanessa Rodríguez, comparteix el què diu l’Àngels, s’ha treballat força i han trobat a faltar al 
districte. 
Àngels Cadena proposa una experiència semblant a la de la Boca Nord, a Sant Andreu, com 
tastets d’ofici, activar espais i entitats, i dinamitzar esports, per adolescents i joves. 
 
Dídac Ramírez diu que s’ha treballat sobre un Pla d’esports, què està ara a la part de serveis 
tècnics del districte per elaborar una proposta. Què es recull la idea dels tastets de tallers. 
En quan a l’FP dual diu què caldria reflexionar quin paper pot tenir l’UNED en això, què es podria 
parlar amb els responsables de postobligatòria del Consorci, amb Gemma Verdes i Josep Ramón 
Domingo. 
 
Eulàlia Esclapés explica què al Consorci es lidera un projecte de ciutat, amb 35 persones què 
cursen FP dual, què han treballat al costat de tècnics d’educació infantil en actiu. També amb 
l’FP d’integració, d’administració, atenció a persones dependents, etc. 
 
Joan Vives creu que si que hi ha un esforç amb l’FP dual, però què no es concentra en els centres 
del nostre territori. 
 
QUART PUNT 
Àngels Cadena repeteix què necessiten saber, el més aviat possible, els espais de què 
disposaran pel curs 2020-21, per poder programar el curs. 
 
S’ha de pensar en si hi ha confinaments totals o parcials. Els Centres Educatius, segons el Pla 
d’apertura últim, hauran de mantenir el servei de menjador obert. 
Diu què els directors/es estan sentit què les famílies, sobretot fins a 3er de primària, diuen què 
no portaran els infants a l’escola. Diu què hem d’aprendre a conviure amb el virus, en la mesura 
què sigui possible. 
 
En quan a Salut, diu què el temps què es triga a saber si algú està malalt o no és massa llarg, 
què els preocupa perquè pot fer créixer l’absentisme, sobretot a secundària.  
 
Eulàlia Esclapés pensa en dos temes estrella: la neteja, amb els criteris que demandi protecció 
sanitària, i la connexió amb salut, què creu què hauria de ser més àgil i tenir instruccions clares. 
 
Carles Benito, declara estar preocupat pel curs 2020-21. Creu què els docents han patit i patiran, 
i què les AMPA/AFA haurien de treballar amb les famílies de cada centre educatiu. 
Creu què s’hauria de trobar una eina adequada de comunicació entre els centres i les famílies, 
tenir-la al setembre per si es dona el confinament i saber-la utilitzar. 
 
Joan Ramellachs, presenta el neguit d’algunes escoles d’adults respecte a si disposaran dels 
mateixos llocs per fer les classes i dels mateixos docents. La secretaria es compromet a enviar 
un correu a postobligatòria per aclarir aquest punt. 
 
Meri López expressa la seva por i la de les famílies. Demana què la plataforma què es faci servir 
per a tots/es sigui unificada, predeterminada abans de qualsevol confinament. 
 
Àngels Cadena diu que el curs 2019-20 han hagut d’ensenyar quasi individualment a les famílies, 
amb la dificultat que moltes sols tenien el mòbil. Alguns centres tenen més del 40% de famílies 
sense dispositius, i els centres no en tenen per deixar-los perquè no en disposen. 
 
Josep Puig, explica que des de fa unes setmanes, persones treballadores de l’EAP i del Consorci, 
estan elaborant indicacions per a respondre amb una comunicació més igualitària de la què s’ha 
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fet al curs 2019-20. Hi ha persones preparades per intervenir als centres, si hagués algun 
confinament. 
Remarca la mala qualitat del wifi conforme sobrepasses la Ronda de Dalt. 
També vol parlar de les situacions de gran duresa què han viscut els docents amb fills, amb pares 
malalts, o amb la seva malaltia, cosa què ha fet què sigui un col·lectiu què arriba a final de curs 
amb una situació emocional molt precària. 
Pensa què al mes de setembre s’ha d’ordenar; fer tantes hores, pot fer arribar a situacions 
emocionals difícils. 
De tota manera, per moltes coses que es facin des del centre per contactar amb les famílies, si 
el telèfon està tallat, encara fa el contacte més dificultós. Al districte, hi han famílies en aquesta 
situació. 
 
Carles Benito expressa què és important la connexió i els dispositius, però què també són 
importants el paper, els llapis, els bolígrafs, què s’ha repartit amb Pla de barris i a la resta no. 
 
Dídac Ramírez pregunta sobre 105 targetes menjador no entregades, si el districte pot saber on 
estan les famílies per concretar un espai on es puguin recollir. 
 
Eulàlia Esclapés, diu què s’ha fet un 85% de repartiment de les targetes menjador al districte, les 
què no s’han entregat les han retornat als centres. 
 
Dídac Ramírez diu què podem esperar a veure si els centres les reparteixen i veure després. 
En quan al material escolar, explica què des del districte es va veure el mateix què deia en Carles 
Benito, i ho va ampliar a la resta del Districte. 
 
Àngels Cadena manifesta què si es va fer va ser a demanda de les direccions. Què felicita al 
Consorci i a les direccions dels centres educatiu per la feina feta en el repartiment de les targetes 
menjador. També diu que l’absència de centres oberts ha fet retrocedir l’ús de les llengües, 
especialment del català i reclama aules d’acollida, sobretot a secundària. 
 
La secretaria explica què la feina dels lots de material va ser a iniciativa del districte i no de les 
direccions dels centres. Què ha implicat molta feina i de molta gent de la Direcció de Serveis a 
les Persones i al Territori i dels Plans d’ocupació del districte. No es va fer una compra macro a 
cap gran superfície, si no què es va buscar al petit comerç del districte, per donar un plus a 
l’economia dels barris. Això va comportar temps per dividir les comandes, temps per aprovar els 
pressupostos, i esforços varis per portar-ho als centres. 
 
Eulàlia Esclapés explica què els reforços de plantilla, les ràtio, encara no estan acabades de 
distribuir. 
 
Finalitza la sessió a les 20’05 h. 

 
 
 Maria Iborra 

Secretària del CEMD 


